
راديو ژاپني چند ساعت در روز 
پخش دارد؟

ما روزانه يك ساعت برنامه و پخش داريم 
كه دو بار تكرار مي ش��ود، يعني جمعاً 3 
س��اعت توليد راديوي ژاپني است. زمان 
پخش زنده ما س��اعت 19 و 50 دقيقه تا 
20 و 50 دقيقه به وقت توكيو اس��ت. در 
اين زمان، اغلب شنوندگان در ژاپن از كار 
و تحصيل فارغ ش��ده اند و به نوعي زمان 

استراحت و آزاد ژاپني هاست. 
رادي�و آن ه�م در اي�ن روزها 

مخاطباني دارد؟
بله اتفاقاً مخاطبان زي��ادي هم دارد كه 
عمدتاً راديوبازهاي حرفه اي هس��تند يا 
كساني كه به فرهنگ اس��امي و ايراني 
عاقه دارن��د. همچنين تازه مس��لمانان 
ژاپني كه مي خواهند اطاعات اس��امي 
به دست بياورند برنامه هاي راديوي ما را 

دنبال مي كنند. 
آيا رسانه هاي انگليس و امريكا 
ه�م در ح�وزه ژاپن حض�ور و 

فعاليت دارند؟
جالب است بدانيد هنوز رسانه هاي انگليس 
و امريكا در حوزه ژاپن حضور ندارند مثاً 
شبكه شناخته شده بي. بي. سي براي زبان 
ژاپني ورود نكرده است، زيرا ژاپن در اردوگاه 
غرب قرار دارد و اين رسانه تحريك كننده 
و دروغ پراك��ن نيازي به فعالي��ت در آن را 
احس��اس نمي كن��د. چ��ون اي��ن بنگاه 
سخن پراكني به دنبال سياست هاي خاص 
دولت انگليس است نه اطاع رساني؛ صداي 
امريكا هم خيلي كم فعالي��ت دارد آن هم 
تنها از سوي كليسا براي فعاليت تبشيري 
و ديني برنامه هايي براي مخاطبان ژاپني 
دارد. در واقع خود رسانه هاي ژاپن، همان 
موارد مطروح��ه در رس��انه هاي امريكا و 

انگليس را تكرار مي كنند و ديگر لزومي به 
فعاليت اين رسانه ها نيست. 

آيا مخاطبان ژاپني راديو با شما 
ارتباط هم برقرار مي كنند تا در 

جريان بازخورد كار باشيد؟
 رادي��و ژاپن��ي يك��ي از فعال تري��ن و 
پرمخاطب تري��ن راديوه��اي برون م��رزي 
سازمان اس��ت. موضوعات و برنامه هاي آن 
نيز به نسبت بسيار متنوع است. ما نامه هاي 
زيادي از ش��نوندگان مان در ژاپن دريافت 
مي كنيم كه با وجود صرف وقت و هزينه هاي 
پستي هنگفت كار جالبي است. وب سايت 
ما هم جزو وب سايت هاي برتر و پرمخاطب 
است. اين را از بازديدها و ارتباطات مخاطبان 
مي توان دريافت كرد چون حوزه ژاپن براي 
فعاليت تبليغي و معرفي ايران بكِر اس��ت و 

برايشان جذابيت دارد تا بيشتر بدانند. 
يعني با وجود توسعه فناوري هاي 
نوين و رسانه هاي رايج مجازي و 
شبكه هاي اجتماعي، ژاپني ها 
هنوز به سبك گذش�ته با شما 

نامه نگاري مي كنند؟!
بله و جالب است بدانيد كه بيشتر نامه هاي 
دريافتي ما دس��ت نويس و تايپ نش��ده 
هس��تند، چون ژاپني ها با وجود سرآمد 
بودن در فناوري نوين ارتباطي و توس��عه 
رس��انه اي هنوز به فرهنگ نوش��تاري و 
مكتوب پايبندند. هنوز در اين كشور مردم 
كارت پستال و نامه براي هم مي فرستند. 
به همين خاطر روزنامه يوميوري در ژاپن 

14 ميليون تيراژ در روز دارد. 
محتوي�ات نامه ه�اي ارس�الي 
مخاطبان ژاپني به راديو عمدتاً 

چيست؟
متنوع و درباره توليدات راديويي ماست. 
مثاً برخي درباره محتواي برنامه ها سؤال 

دارند يا درباره ايران و اس��ام مي پرسند. 
برخي هم پيش��نهادات و نظرات��ي ارائه 
مي دهند. همچنين در مواردي ابهاماتي 
درباره سياست هاي ايران يا مسائل مربوط 
به دين اسام مطرح مي كنند. بخصوص 
درباره داعش سؤال دارند. چون اغلب ميان 
داعش و ديگر گروه ها، حت��ي گروه هاي 
منس��وب به جبهه مقاومت تفاوتي قائل 
نيس��تند و خيلي س��ؤال برايشان پيش 
مي آيد كه ارتباط اي��ران با داعش چگونه 
است و اينكه آيا داعشي ها هم مانند جبهه 
مقاومت حزب الله هستند يا نه و اين طور 

ابهاماتي كه دارند را از ما مي پرسند. 
ش�ما كه راديوي خارجي براي 
آنها هس�تيد، خ�ود راديوهاي 

داخلي ژاپن چطور هستند؟
راديو ملي ژاپن يا همان ان.اچ.كي در شبكه 
سراسري و محلي مخاطبان خودش را دارد؛ 
البته در ژاپن تكثر و تنوع رسانه اي هست 
اما همه رس��انه هاي اين كشور يك حرف 
را مي زنند. مخالف��ت و تفاوت عمده اي در 
توليدات و برنامه ها ندارند. براي همين است 

وقتي رسانه اي حرفي تازه مي زند مشتاق آن 
مي شوند و به نوعي مخاطبان زيادي جذب 
آن مي گردند. مث��اً اخبار كه واقعيت ها را 
بيان مي كند براي آنها جذابيت دارد. ما در 
اين راستا سعي مي كنيم غير از اخبار، آيين 
اس��ام را هم معرفي كنيم چراكه در ژاپن 
كمبود معنويت احساس مي شود، عطش 
دانس��تن دارند و در عوض م��ا حرف براي 
گفتن زياد داريم. براي همين روي چنين 
موضوعي برنامه هايي توليد كرده ايم و در 
برنامه هاي مختلف از جمله برنامه »انسان، 
دين، سامت روان« به صورت غيرمستقيم 
به تأثير اس��ام مي پردازيم؛ ي��ا در برنامه 
»راهي به سوي نور« بر آن هستيم تا قرآن را 
به زباني ساده و روان براي مخاطبي كه هيچ 

چيز از قرآن نمي داند، تشريح كنيم.
با توج�ه به موج ايران س�تيزي 
غرب ش�ما در رادي�و برنامه اي 

هم داريد؟
بله بخش��ي از توليدات ما معرفي ايران و 
معارف اسامي است. در واقع معرفي ايران 
از نظر جاذبه هاي متنوع گردشگري بخش 
مهم برنامه هاي ماست، زيرا اغلب شناختي 
نسبت به ايران ندارند و آن را با كشورهايي 
مانند عراق و افغانس��تان يكي مي دانند. 
اينكه در ايران جنگ و ناامني است و اغلب 
بيابان گردي مي كنند. بعد از معرفي ايران 
وقتي راهي ايران مي شوند تازه مي فهمند 
آنچه درباره ايران مي دانس��تند و با آنچه 

واقعاً وجود دارد خيلي متفاوت است. 
آيا تبليغاتي ه�م از راديو براي 
مخاطب�ان غيرايران�ي پخ�ش 

مي كنيد؟
تا الان كه نداشته ايم ولي اگر زمينه هاي 

آن فراهم شود، اتفاق خوبي خواهد بود. 
يك�ي از مس�ائل تقريب�اً رايج 
در فض�اي رس�انه اي بح�ث 
سانسور و محدوديت عملكرد 
رس�انه هاس��ت. وض�عي�ت 
رس�انه ه�اي ژاپني درخصوص 

سانسور چطور است؟ 
كمتر مواردي اس��ت كه دول��ت ژاپن بر 
رس��انه ها اعمال فش��ار كند و درباره آنها 
سانس��وري صورت بگيرد. بلكه در كمال 
تعج��ب اي��ن مس��ئله برعكس اس��ت؛ 
چنانچه عمدت��اً خود رس��انه هاي ژاپني 
خودسانس��وري دارند زيرا همه رسانه ها 
در اين كشور يك حرف را مي زنند. سنت 
و فرهنگ روزنامه ن��گاري در ژاپن اجماع 
روي موضوعات اس��ت و چندصدايي بين 
رسانه هاي اين كشور عرف نيست لذا اگر 
حرف يا مطلب متفاوتي از سوي رسانه اي 
زده شود كه تازگي دارد مخاطبان زيادي 
پيدا مي كند. بيشتر رسانه هاي خودجوش 
يا خارجي اين گونه هستند و خاف جريان 
موجود رسانه اي در ژاپن فعاليت دارند براي 

همين اغلب مخاطبان زيادي دارند.
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گفت وگو با مدير راديوی ژاپني

چندصدايي در رسانه هاي ژاپني عرف نيست

88498436سرویس فرهنگي

مهدي نقويان مس�تند جدي�د خود را ب�ا موضوع 
برج�ام مي س�ازد. او مي گوي�د خطري ك�ه اكنون 
تحليل مردم را تهديد مي كند اين اس�ت كه امريكا 
را به امري�كاي خوب و ب�د دس�ته بندي مي كنند. 
اين مستندساز درباره مستند جديد خود كه با موضوع 
برجام در دست توليد دارد، گفت: كاً جنس كارهاي من 
مربوط به تاريخ انقاب و معاصر است. وقتي اين سفارش 
به من شد، مي توانستم مانند كارهاي قبلي عمل كنم 
و با انجام تحقيق، متني تهيه شود و بر اساس آن متن، 
تصاوير آرش��يوي جمع آوري ش��ده و كار را بسازيم اما 
مي خواستم كار جديد و متفاوتي صورت بگيرد و دليل 

آن هم حساسيت موضوع است. 
بزرگ ترين شبهه اي كه راجع به برجام وجود دارد اين 
اس��ت كه هر كس اين موضوع را گ��ردن كس ديگري 
مي اندازد؛ يكي مي گويد مجلس تصويب كرد، يكي ديگر 

دولت را مقصر مي داند و.... 
وي ادامه داد: عاوه بر اين، موضوع ديگري نيز وجود 
داش��ت و آن اين بود كه بعضي ها تقصيرات را گردن 

رهبري مي انداختند و مي گفتند ايشان مديريت كرده 
تا تصويب برجام رخ بدهد، بنابراين بنا دارم روي اين 
قضيه كار كنم و قرار نيس��ت تاريخچ��ه صرف ارائه 
دهيم. راه س��ختي را انتخاب كرديم، از آغاز فعاليت 
دولت شروع مي كنيم و كار را ادامه مي دهيم. از ابتدا تا 
انتها تصوير رهبري را نمي بينيم اما صوت صحبت هاي 
ايشان پخش مي شود. براي اين كه تاريخ تحريف نشود 
اين كار را مي سازيم. اين كارگردان مستند اضافه كرد: 

به نظرم اين فيلم كار متفاوت تري نسبت به كارهاي قبلي 
من است. تاش بسيار مي كنم تا كار سطحي نشود. اصاً 
دوست ندارم بيايم و چند سخنراني رهبري را كنار هم 

بگذارم و همه چيز تمام شود. 
همچنين صحبت هاي رئيس جمهور و مواضع حكومت 
امري��كا را بيرون كش��يديم. در ح��وزه رس��انه ها نيز 
روزنامه ها اعم از روزنامه هاي چپي و راس��تي را مورد 
بررسي قرار داديم و يادداش��ت ها و خبرهايشان را در 
موضوع برجام بيرون كش��يديم، عاوه بر اين، ش��بكه 
بي بي سي را كه ش��ايد موضعي خاف حكومت داشته 
باشد مورد بررسي قرار داديم، در حقيقت همه نظرات 

موافق و مخالف را آورده ايم. 
در تص��ور عمومي مردم ش��ايد اوبام��ا معقول ترين 
رئيس جمه��ور امريكا ب��وده باش��د ام��ا در زمان او 
س��خت ترين تحريم ها به جمهوري اسامي تحميل 
 ش��د. خطري كه اكن��ون تحلي��ل م��ردم را تهديد 
مي كند اين است كه امريكا را به امريكاي خوب و بد 

دسته بندي مي كنند.

نقويان : مستند »برجام« را مي سازم تا كسي نتواند تاريخ را تحريف كند!

   معصومه طاهري
اين روزه�ا با توس�عه فناوري ه�اي نوي�ن ارتباطي و گس�ترش فضاي رس�انه اي 
به نظر مي رس�د رس�انه هاي قديمي چ�ون راديو از رون�ق افتاده اس�ت اما وقتي 
س�ري به فضاي راديو و فعالي�ت عوامل اين رس�انه كهنه كار مي زني�م، مي بينيم 
كه ب�ا وجود تكث�ر و تنوع رس�انه اي، به ق�ول قديمي ها هن�وز دود از كن�ده بلند 
مي ش�ود و راديو همچن�ان پرچم خ�ود را بالا نگه داش�ته اس�ت. حتي ب�ه دليل 

فض�اي ايران س�تيزي و اسلام هراس�ي رس�انه هاي غربي، رس�الت اثرگ�ذاري و 
اطلاع رس�اني راديوهاي برون مرزي هم بيشتر از قبل شده اس�ت، به همين خاطر 
س�راغ مدير راديوي برون م�رزي ژاپن�ي رفتيم. ول�ي الله قرقان�ي دانش آموخته 
كارشناسي زبان ژاپني از دانش�گاه تهران و كارشناسي ارش�د در رشته مديريت 
رسانه دانش�گاه صدا و سيماس�ت كه به دليل توانايي و اش�راف به زبان و فرهنگ 
ژاپني چند س�الي مي ش�ود مديريت راديوي برون مرزي ژاپني را ب�ه عهده دارد. 

يكي از وظايف شوراي نظارت مركز هنرهاي 
نمايشي، بررس�ي و نظارت بر آثار نمايشي 
اس�ت. آثاري كه باي�د ابتدا از زي�ر ذره بين 
بازبينان مركز هنرهاي نمايش�ي رد شوند و 
سپس با مجوز اين نهاد راهي صحنه شوند. 
عرصه نمايش طي ساليان گذشته، روزگار پر فراز 
و نشيبي را پشت سر گذاشته است. روزهايي كه 
گاه با استقبال مردم از آثاري همچون »اعتراف« 
ساخته ش��هاب حس��يني همراه بوده و گاه به 
توقيف يا پلمب يك تئاتر و تماشاخانه انجاميده 
اس��ت. در اين ميان مركز هنرهاي نمايشي به 
طور معمول موضع خاصي را نسبت به هيچ كدام 
از حاشيه ها نش��ان نداده و هميش��ه خود را از 
قرارگيري در برابر مشكات دور نگه داشته است. 
يكي از وظايف ش��وراي نظارت مركز هنرهاي 
نمايشي، بررسي و نظارت بر آثار نمايشي است. 
آثاري كه بايد در ابتدا از زي��ر ذره بين بازبينان 
مركز هنرهاي نمايشي رد شوند و سپس با مجوز 
اين نهاد راهي صحنه شوند. اين روزها اما انگار 
نگاه شوراي نظارت مركز كمي با نگاه ذره بيني و 
موشكافانه فاصله گرفته و بايد گفت اين مركز به 
طور كامل دچار كم بينايي در نظارت بر عملكرد 

گروه هاي نمايشي شده است. 
به تازگي نمايش »پابرهنه در پارك« به كارگرداني 
مريم باقري در تماش��اخانه پايتخت تهران روي 
صحنه رفته است. رامبد شكرابي، حديث فولادوند، 
مرضيه صدراي��ي و بهرام س��روري نژاد از جمله 
بازيگراني هس��تند كه در اين اثر به ايفاي نقش 
پرداخته اند. پل و كوري براتر زوج جواني هستند 
كه پس از گذراندن ماه عسل به آپارتمان كوچك، 
س��رد و خالي ش��ان در طبقه پنجم ساختماني 
قديمي مي روند. ماجراجويي و پرشر و شور بودن 
كوري مقابل آرامش و خونسردي پل )كه وكيل 
دعاوي تازه كار است(، به همراه شرايط نامساعد 
خانه، همسايه هاي عجيب  و غريب و به خصوص 
به دعوايي س��خت و رفتن ش��وهر از خانه منجر 
مي شود. اين داستان كلي كمدي پابرهنه در پارك 
است. كمدي اي كه ده ها بار در ايران اجرا شده و 
هنوز كارگردانان جوان و ميانسال بي اعتماد از آثار 
نمايشي داخلي و دستنويس سراغ آثار سطحي 
همچون پابرهن��ه در پارك مي روند ت��ا با ترفند 

چهره هاي س��ينمايي و كمدي مبتذل در گيشه 
موفق شوند. اما آنچه بيش از همه در اجراي اين 
نماي��ش داراي اهميت فراوان اس��ت را بايد نوع 
پوش��ش بازيگر زن اين نمايش دانس��ت. عوامل 
و كارگردان اين اثر با اش��اره به زن و شوهر بودن 
رامبد ش��كرآبي و حديث فولادوند دس��ت خود 
را براي هرگونه حركتي آم��اده كرده اند. بي آنكه 
بدانند مخاطب روي صحنه به دنبال پيگيري اثري 
نمايشي است و در آنجا دو شخصيت دراماتيك 
مي بيند و نبايد صرفاً به واسطه رابطه زوجين هر 

اقدامي را در اثر انجام داد. 
پوش��ش حديث فولادوند نه تنها نامناس��ب و 
خاف عرف ايران اسامي اس��ت بلكه بيش از 
همه تعجب بس��ياري را بابت ارائه مجوز مركز 
هنرهاي نمايش��ي به اين اثر ايجاد كرده است. 
مركز هنرهاي نمايش��ي در مواجهه با جوانان 
بسيار سختگير بوده، از برخي مشكات جزئي 
نيز نمي گذرد اما بايد ديد چرا در برابر چهره هاي 

سينما تا به اين حد ضعيف عمل كرده است. 
پوششي كه بي شك نوعي هنجارشكني و خاف 
عرف بوده و مي تواند در يك اثر نمايشي به رفتاري 
غلط و الگوس��ازي نادرس��ت دامن بزند. برخي 
معتقدند مركز هنرهاي نمايشي در زمان بازبيني 
و نظارت اوليه بر اثر حاضر شده و گروه مي تواند 
بعد از دريافت مجوز هر اتفاق��ي را رقم بزند زيرا 
مطمئن هس��تند كه هيچ نظارتي به اين مسئله 
نمي ش��ود. حال بايد ديد كه آيا اي��ن نمايش با 
وضعيت بسيار نامناسب پوش��ش بازيگر زن آن 
همچنان به همين وضعيت به كار خود ادامه داده 
و مركز هنرهاي نمايشي همچنان خاموش خواهد 
ماند. از ديگر نمونه هاي تبليغات نادرست در آثار 
نمايش��ي مي توان به پوش��ش و آرايش عجيب 
و نامناس��ب بازيگر نمايش بكت ب��ه كارگرداني 
مرتضي ميرمنتظمي اش��اره ك��رد. اين نمايش 
هم اكنون روي صحنه است و باز هم در خاموشي 
و غفلت شوراي نظارت با وضعيتي نامناسب درباره 

پوشش بازيگر زن آن روي صحنه مي رود. 
تبليغات اين نمايش و پوشش بازيگر آن بيش 
از آنكه براي يك تئاتر مناسب باشد به صنعت 
مدلينگ خارج از كشور مربوط بوده و بدون شك 

رواج ابتذال را به همراه خواهد آورد.

وقتي شوراي نظارت مركز هنرهاي نمايشي خواب است

 هنجارشكنی بازيگران زن 
در گروه هاي نمايشي

ه�ادي انب�اردار گف�ت: زمان ه�اي مناس�ب را 
دادي�م  دس�ت  از  ماه گرفتگ�ي  اك�ران  ب�راي 
و نماي�ش اين فيل�م همچن�ان در هاله ابهام اس�ت.
هادي انب��اردار تهيه كننده س��ينما در خصوص آخرين 
وضعيت اكران »ماه گرفتگ��ي« گفت: هنوز زمان قطعي 
اكران اين فيلم مش��خص نيست. متأس��فانه زمان هاي 

خوبي را كه مدنظر ما بود و به حال و هواي فيلم نزديكي 
داشت، از دست داديم. كماكان اكران اين فيلم در هاله اي 
از ابهام قرار دارد. وي افزود: الان ديگر زمان مناسبي براي 
اكران فيلم نيست چراكه صف اكران به شدت شلوغ و از 
سويي جشنواره فيلم فجر نزديك شده است. گفتني  است 
در فيلم »ماه گرفتگي« كه قصه اي را در بس��تر روزهاي 

پرالتهاب س��ال 88 روايت مي كند، كامبيز ديرباز و سارا 
خوئيني ها به عنوان بازيگران اصلي ايفاي نقش مي كنند 
و شهرام عبدلي و ارسان قاسمي نيز حضور دارند. ديرباز 
با ظاهر و نقش��ي متفاوت در اين فيلم ديده خواهد شد. 
مس��عود اطيابي كارگردان و هادي  انباردار تهيه كننده 

»ماه گرفتگي« هستند.

اكران »ماه گرفتگي« در هاله اي از ابهام
اين روزه�ا نام هاي مختلفي ب�راي تكيه بر 
صندل�ي معاون�ت فرهنگي وزارت ارش�اد 
شنيده مي ش�ود اما از جمله گزينه هايي كه 
احتمال انتصاب آنها بيش از ديگران است، 

جوادي و سلگي هستند. 
در حالي كه وزير ارش��اد وعده داده بود تا پايان 
مهرماه تغييرات در وزارت ارش��اد انجام ش��ود 
اما اي��ن تغيي��رات در حد يك��ي، دو مدير كل 
بود و هنور اتفاقي در س��اير معاونت هاي ارشاد 
نيفتاده اس��ت. با اين حال اخبار و گزارش هاي 
خبرنگار فارس نشان مي دهد دو گزينه اي كه به 
صندلي معاونت فرهنگي نزديك تر شده اند يكي 
»محس��ن جوادي« و ديگري »محمد سلگي« 
اس��ت، هرچند اين دو تنها احتمال هستند و 
البته نام هاي ديگري هم شنيده مي شود كه به 

نظر از شانس كمتري برخوردار هستند. 
جوادي داراي دكتراي تخصصي الهيات، فلسفه 

غرب است كه آن را در س��ال 1384 از دانشگاه 
واريك انگلستان اخذ كرده است. در كارنامه وي، 
معاون پژوهشي دانشگاه قم، سردبير فصلنامه 
پژوهش هاي فلسفي، مديرگروه فلسفه اخاق 
و س��ردبير پژوهش هاي فلسفي ديده مي شود. 
ضمن اينكه از آثار تأليفي وي مي توان به فلسفه 
اخاق، كام اسامي، فلسفه اسامي و فلسفه 
دين اش��اره كرد. او حتي در چند س��ال اخير با 
حكم سيدعباس صالحي به عنوان »دبير علمي 
جايزه جهاني كتاب س��ال جمهوري اس��امي 

ايران« هم انتخاب شده بود. 
اما محمد س��لگي سرپرس��ت كنوني معاونت 
فرهنگي هم از جمله گزينه هاي بس��يار مطرح 
به شمار مي رود. س��لگي متولد 1345 و داراي 
دكت��راي روانشناس��ي اس��ت، از فعالان نش��ر 
دانشگاهي بوده و رئيس سازمان انتشارات جهاد 
دانشگاهي بوده است، مسئول بخش دانشگاهي 
بيست و ششمين نمايش��گاه بين المللي كتاب 
تهران و اكنون عضو هيئت مديره انجمن ناشران 
دانشگاهي اس��ت. در كارنامه او دبير جشنواره 
كتاب سال دانشجويي هم ديده مي شود. او اكنون 
مدير دفتر اداره كتاب ارشاد و سرپرست معاونت 
فرهنگي است. با اين حال طي روزهاي اخير بايد 
منتظر ماند و ديد صالحي چه كسي را به عنوان 

معاون فرهنگي منصوب خواهد كرد.

طرح عمومي »نايب الزياره« به مناسبت اربعين 
حسيني توسط ش�بكه افق راه اندازي شد. 
با فرارس��يدن اربعي��ن حس��يني و از هفته ها 
قبل از آن، بس��ياري از ايرانيان از اقصي نقاط 
كش��ور گام در راه مي گذارن��د و راه��ي كربا 
مي شوند تا در چهلمين روز شهادت اباعبدالله 
الحسين)ع( در س��رزمين نينوا حاضر باشند و 

زائر سالار شهيدان شوند. براي ثبت نام   مي توان 
 @moukebofogh_bot از طريق شناسه
در نرم افزار تلگرام اس��تفاده كرد يا مي توان با 
مراجعه حضوري به چادرهاي موكب رسانه اي 
افق مستقر در مرزهاي زميني و هوايي مسير 
پياده روي اربعين با تابلوي موكب رسانه اي افق 

در اين طرح شركت كرد.

 2 گزينه اي كه به معاونت فرهنگي ارشاد 
نزديك تر شدند

شبكه افق ايراني ها را »نايب الزياره« اربعين مي كند

ژاپنی ها ابهاماتي درباره سياست هاي 
ايران يا مسائل مربوط به دين اسلام 
مط�رح مي كنند. بخص�وص درباره 
داعش س�ؤال دارند. چ�ون اغلب 
ميان داعش و ديگ�ر گروه ها، حتي 
گروه هاي منسوب به جبهه مقاومت 
تفاوتي قائل نيستند و خيلي سؤال 
برايش�ان پيش مي آيد ك�ه ارتباط 
اي�ران ب�ا داع�ش چگون�ه اس�ت

 سند راهبردي شبكه قرآن 
در حال آماده سازي است
 از »بوستان«  تقدير شد 

جلس�ه مش�ترك مديران ش�بكه ق�رآن و 
مع�ارف س�يما و مرك�ز نظ�ارت و ارزياب�ي 
رس�انه مل�ي ب�ا حض�ور محم�دزاده و 
بخش�ي زاده برگ�زار ش�د و ضم�ن اع�لام 
خبر آماده س�ازي س�ند راهبردي شبكه از 
تهيه كننده برنامه »بوس�تان« تقدير ش�د. 
جلسه مشترك مديران ش��بكه قرآن و معارف 
س��يما و مركز نظارت و ارزيابي رس��انه ملي با 
حضور محمدزاده و بخشي زاده در سالن جلسات 

اين شبكه برگزار شد. 
در اين جلس��ه محمدزاده مدير ش��بكه قرآن و 
معارف سيما توجه و مراجعه مردم به شبكه هاي 
ديني را سرمايه اي براي انتقال صحيح مفاهيم 
ديني دانست و گفت: اين اعتماد سبب حساسيت 

بسيار بالا در انتقال مفاهيم ديني شده است. 
مدير ش��بكه قرآن و معارف س��يما در ادامه به 
تدوين سند راهبردي شبكه با توجه به مصوبات 
شوراي عالي انقاب فرهنگي اشاره كرد و افزود: 
سند راهبردي شبكه به زودي و با همكاري مركز 

نظارت و ارزيابي سازمان آماده مي شود. 
همچنين در اين جلسه بخشي زاده رئيس مركز 
نظارت و ارزيابي سازمان صدا و سيما با اشاره به 
رويكردهاي جديد شبكه و تغييرات ملموس در 
توليد برنامه هاي ديني، از اهتمام جدي مديران 
و دست اندركاران برنامه ها تشكر و بر اجراي سند 

راهبردي شبكه تأكيد كرد. 
در پايان مراسم، علي بخشي زاده رئيس مركز 
نظارت و ارزيابي رسانه ملي با اهداي لوحي 
از فرهاد خانه استادي به جهت توانمندي در 
تهيه و توليد برنامه ه��اي قرآني به خصوص 
برنامه »بوس��تان« كه در راس��تاي تحقق و 
اعتاي بينش قرآني و ارائه الگوهاي شايسته 
به مخاطبان گام برداش��ته اس��ت تقدير و 

تجليل به عمل آورد.

 اين فيلم براي افراد 
زير 18 سال توصيه نمي شود

كدام 18+ سال؟!
فيلم سينمايي »خفه گي« در حالي به نمايش 
خود در سينماهاي كش�ور ادامه مي دهد كه 
هيچ نظارتي روي شرايط نمايش آن نمي شود. 
چند وقتي است كه فيلم سينمايي »قهرمانان 
كوچك« به كارگرداني حس��ين قناعت و فيلم 
س��ينمايي »خفه گي« ب��ه كارگرداني فريدون 
جيراني در سينماهاي كشور نمايش خود را آغاز 
كرده است و ما به سينماهاي اكران كننده اين 
فيلم هاي سينمايي مراجعه كرده ايم تا از كم و 

كيف نمايش آنها مطلع شويم. 
فيلم س��ينمايي »قهرمانان كوچك« تازه ترين 
ساخته حسين قناعت در بسياري از سينماهاي 
اكران كننده به س��ختي به نماي��ش درمي آيد. 
در بازديد خبرنگار تس��نيم از چند س��ينماي 
نمايش دهنده اين فيلم مشاهده شد كه تعدادي 
از اين سينماها به خاطر عدم فروش حدنصاب 
سئانس، مبلغ بليت ها را به دو يا سه مخاطبي كه 
براي ديدن اين فيلم آمده اند بازمي گردانند و از 
آنها مي خواهند در س��ينماي ديگري اين فيلم 
را تماشا كنند. در صحبت هايي كه با مسئولان 
اين سينماها درباره اين موضوع داشتيم، گفتند 
براي يك سينمادار به صرفه نيست در سئانسي 
كه تنها دو يا سه نفر تماشاگر دارد، نمايش فيلم 

داشته باشد. 
فيلم ديگري ك��ه پيگيري وضعي��ت اكران آن 
ش��ديم فيلم »خفه گي« تازه ترين ساخته بلند 
س��ينمايي فريدون جيراني بود. از همان ابتدا 
نوشته اي ريز زير پوستر فيلم توجه مان را جلب 
كرد. زير پوستر فيلم نوشته شده بود »اين فيلم 
براي افراد زير 18 س��ال توصيه نمي شود«. اين 
نوشته در حالي بود كه بسياري از مخاطبان اين 

فيلم زير سن قانوني بودند. 
از مس��ئول فروش بليت چند سينما درباره اين 
موضوع پرسيديم كه جواب يكي از آنها برايمان 
بس��يار جالب بود. او گفت »مگر اين فيلم براي 
زير 18 سال مناسب نيست؟« و وقتي زير پوستر 
را خواند، گفت »نديده بودم اين را، ولي كيه كه 

اهميت بده«. 
بنا بر اين گزارش، به نظر مي رسد نظارت ها روي 
فيلم ها با دريافت پروان��ه نمايش پايان مي يابد. 
آيا واقعاً نظارتي در زم��ان نمايش، روي فيلم ها 

صورت مي گيرد؟


